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تهيه كننده اي كه حوصله اكران فيلمش را ندارد!
 جدال لفظي پرويز پرستويي و سيروس الوند بخشي از يك معضل چندين ساله 

سينماي ايران را بار ديگر بر سر زبان ها انداخت

   محمدصادق عابديني
اگر ي�ك تهيه كننده در س�ينماي هالي�وود بگويد كه 
خسته اس�ت و فيلمش را اكران نمي كند، احتمالاً ديگر 
هيچ وقت ب�ه او فيلم�ي ب�راي تهيه كنندگي س�پرده 
نخواهد ش�د، ام�ا در اي�ران تهيه كنندگان�ي داريم كه 
تمايل�ي به اك�ران فيلمي ك�ه س�اخته اند ندارند! مثل 
آنكه يك نانوا، ناني را كه مي پزد به جاي آنكه به دس�ت 
مش�تري بس�پارد در پس�توي مغازه نگه�داري كند!

دعواي لفظي میان پرویز پرستویي و سیروس الوند بخشي 
از یك معضل چندین س��اله س��ینماي ایران را بار دیگر بر 
سر زبان ها انداخت. مشكلي به نام بي دغدغه بودن بخشي 
از تهیه کنندگان س��ینما در مقابل اکران فیل��م. این اتفاق 
معمولاً در زماني رخ مي دهد که تهیه کننده نفع اقتصادي 
خود را پیش از اکران به دس��ت آورده باشد و دیگر رغبتي 

براي نمایش فیلم نداشته باشد!
ماجراي دعواي پرستویي و الوند از نامه سرگشاده و گلایه 
پرس��تویي آغاز ش��د. این بازیگر خطاب به الوند، ماجراي 
س��اخت فیلم »آنجا همان س��اعت« را ی��ادآوري مي کند. 
پرستویي با اشاره به اینكه الوند براي بازي در آن فیلم از وي 
دعوت کرده بود، مي نویسد: »جنابعالي ضمن کارگرداني، 
تهیه کنن��ده آن فیلم هم بودید، منتهي بدون س��رمایه که 
موجب شد براي اینكه براحتي فیلمتان را بسازید از دوست 
عزیز و نازنینم آقاي ه��ادي قندي)تهیه کننده تلویزیون و 
برنامه خوب خوش��ا شیراز( تقاضا کردم س��رمایه گذار این 
فیلم باشد و ایشان هم با بزرگواري و بدون تأمل پذیرفتند.« 
این بازیگر ادامه مي دهد که براي جذب اسپانسر نیز سراغ 
یكي از دوستان کارخانه دارش رفته و وي را راضي کرده که 
حامي مالي فیلم »آنجا همان ساعت« باشد. نكته بعدي که 
در نامه پرستویي به چشم مي خورد، بحث پذیرش آن فیلم 
در جشنواره فیلم فجر اس��ت. این بازیگر مي نویسد: »فیلم 
در سال ۱397 ساخته شد، حتي در بخش سوداي سیمرغ 
پذیرفته نش��د که باز بنده از آقاي دکتر داروغه زاده تقاضا 
کردم به حرمت پیشكسوتي ش��ما بگذارند فیلم در بخش 
جنبي نمایش داده ش��ود که شد! الان درس��ت پنج سال 
از س��اخت فیلم مي گذرد، حتي پروان��ه نمایش هم دارد!« 
پرستویي در ادامه از بي علاقگي الوند به نمایش فیلم گلایه 
می کند و می نویسد: »اگرچه مشكل اکران فیلم ها مثل نوبت 
اکران و کرونا وجود داشته، ولي شما به عنوان تهیه کننده و 

کارگردان هنوز فرصت پیگیري نداشتید و گویا اصلًا برایتان 
آبروي بنده نزد س��رمایه گذار و اسپانسر مهم نیست و وقت 
براي پیگیري اکران فیلم را ندارید.« پرستویي باز هم با ابراز 
ناراحتي از تمایل نداش��تن تهیه کننده فیلم براي پیگیري 
اکران »آنجا همان س��اعت« با کنایه ب��ه الوند مي گوید که 
»کلینت ایستوود در 93سالگي هنوز پشت دوربین مي رود 
و صدحیف که شما چقدر زود خسته شدید!« البته الوند نیز 
نامه کنایه آمیز پرستویي را بي جواب نگذاشت. این فیلمساز 
جواب کوتاهي براي بازیگر فیلمش فرستاده است، با وجود 
این موضوع اصلي که همان بي تمایلي و بي حوصلگي براي 
پیگیري اکران فیلم و بازگشت سرمایه سرمایه گذار و دیده 
شدن محصول حامي مالي است را بي پاسخ رها کرده است. 
در این روزهایي که بازیگر ایراني از بي خیالي تهیه کننده فیلم 
براي اکران نكردن اثر گلایه دارد و تهیه کننده هم جوابش را 
نمي دهد در هالیوود تهیه کننده ها و کمپاني ها نگرانند که نكند 
اعتصاب بازیگران، جو رواني به راه بین��دازد و فروش فیلم ها 
کاهش پیدا کند. در آنجا که سرمایه ارزش دارد و همه چیز در 
سودآوري براي سرمایه گذار است، نگراني ها بر سر این است 
که چطور کاري کنند اعتصاب بازیگران منجر به افت فروش 
نشود! تفاوت عمده سینمایي که درآمد خود را از چرخه اکران 
و فروش حق پخش به دست مي آورد با سینماي ایران که پول 
و س��رمایه پیش از اکران فیلم در جیب تهیه کننده مي رود، 
همین جا مشخص مي شود. در س��ینماي ایران تهیه کننده 
سود خود را پیش از آماده شدن نسخه نهایي مي برد، چیزي 
که برخلاف قواعد اقتصاد س��ینما در سایر نقاط جهان است. 
احتمالاً اگر در هم��ان هالیوود بح��ران زده یك تهیه کننده 
تلاشي براي اکران فیلمش نكند، دیگر به سختي یك کمپاني 
فیلمسازي به او فرصت دهد که در رأس تیم تولید یك فیلم قرار 

بگیرد. شاید هم براي همیشه او را بازنشسته کنند.

نخستين جشنواره بين المللي فيلم با موضوع خانواده به كار خود پايان داد
فيلم »حوا« در ايستگاه پاياني

    سيدمرتضي ذاكر
ما پاي خانواده ايس�تاده ايم، ش�عار نخس�تين جشنواره 
موس�وم به ح�وا ب�ود ك�ه مبتني ب�ر موض�وع خان�واده 
برگ�زار ش�د و روز گذش�ته نيز ب�ه كار خ�ود پاي�ان داد. 
آیین اختتامیه نخستین جشنواره بین المللي فیلم »حوا« با معرفي 
برگزیدگان این رویداد در تالار وحدت تهران برگزار شد. در ابتداي 
این مراسم محمدمهدي اسماعیلي، وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامي با 
تأکید بر اینكه جامعه اسلامي ما خانواده محور است، گفت: زن و مرد 
دوشادوش هم یك اجتماع کوچك را تشكیل مي دهند که اسم آن 
نهاد مقدس خانواده است و حاصل این پیوند، فرزنداني هستند که 
در دامن پرمهر پدر و مادر بزرگ مي شوند. اگر جامعه اي مي خواهد به 
سعادت برسد باید این کانون گرم باشد، به موقع تشكیل شود و به موقع 

به شاخ و برگ برسد تا جامعه نمونه و شجره طیبه شكل بگیرد.
وي در ادامه افزود: امروز تمدن ناسازگار غرب به دنبال تحمیل الگوهاي 
ناهنجار خود در حوزه خانواده اس��ت، اگر به نظام بین الملل نگاه کنید 
متوجه مي شوید مواردي مثل همجنس��گرایي یك جریان نامتعادل 
و غیرانساني اس��ت که بنیاد خانواده را تهدید مي کند. ما پاي خانواده 
ایستاده ایم، این شعار جشنواره است. ما پاي خانواده انساني و شرعي و 
اخلاقي ایستاده ایم، در واقع ناگزیریم بایستیم و ترویج کنیم براي تربیت 
نیروهاي جامعه ساز آینده. به همین دلیل نخستین جشنواره بین المللي 
را براي حوزه خانواده برگزار و نام مقدس حوا را انتخاب کردیم. حوا، مادر 
ما و همه انسان هاست. همه انسان ها مدیون این مادر بزرگوار هستند. 
امیدوارم این جشنواره ادامه دار و دبیرخانه دائمي داشته باشد. در ادامه 
این مراسم مهدیه سادات محور، دبیر نخستین دوره جشنواره بین المللي 

»حوا« نیز گفت: در فضایي که سویه هاي مهاجم فرهنگ غرب و استیلاي 
رسانه اي کشورهاي معاند پیوسته باورها و اعتقادات ریشه دار شرق را مورد 
حمله قرار مي دهد، ضرورت حفظ انسجام و تحكیم مهم ترین نهاد هر 
جامعه، یعني خانواده را چراغ راه خود قرار دهیم و تلنگري بزنیم به اهمیت 

نقش و تأثیر گسترده آن بر توسعه فردي و جمعي. 
وي ادامه داد: زنان کنشگر و قوي، خانواده اي قوي و جامعه اي آگاه به 
نقش والاي آنان را مي طلبد. این جشنواره ثابت کرد فیلمسازاني که 
هنوز روح فطرت بر جانشان نقش دارد همچنان پاي خانواده ایستاده اند 
و مي توانند با ابزار سینما آرمان هاي خود را به گوش جهانیان برسانند.  
در ادامه این مراسم محمدحسین لطیفي، داور بخش بین الملل این 
رویداد هم گفت: برگزاري این جشنواره را مبارک دیدم، چون مبناي 
هر جامعه و کشوري خانواده است. ستون خانواده زن است و پرداختن 
به این ستون مهم است. همه ما با تمام وجود به حضور زن آگاه هستیم. 
امیدوارم این جشنواره حفظ شود و اس��تمرار پیدا کند و فیلم هایي 

ساخته شود که به قوام خانواده کمك کند. 

    رویداد

     گزارش

    سینما

امام صادق عليه السلام:

هر چيزى را شالوده اى است 
و شالوده اسلام دوستدارى 

ما اهل بيت است. 

گزيده تحف العقول، ح ۱۷۷

 جورج كلوني: بازيگران و نويسندگان هاليوود 
ديگر توانايي امرار معاش ندارند!

 ب�ا اجرايي ش�دن اعتص�اب اعض�اي اتحادي�ه بازيگ�ران امري�كا، 
جشنواره هاي س�ينمايي در آينده نزديك از جمله تورنتو، تلورايد، 
نيوي�ورك و البته جش�نواره ونيز با چال�ش جدي رو به رو هس�تند. 
هر چند رس��انه هاي جهاني مي کوش��ند اعتصابات در هالیوود را به طور 
مستقیم به مس��ئله هوش مصنوعي ارتباط دهند، اما اعتصابات  در اصل 
ریشه در تبعیض پرداخت دستمزدها دارد و هوش مصنوعي در این میان 
یك مسئله حاشیه اي اس��ت. اینكه چرا رسانه هاي بزرگ مي کوشند این 
اعتصابات را با کلیدواژه هوش مصنوعي پوش��ش خب��ري بدهند، خود 

موضوعي است که در جاي خود قابل تحلیل است. 
تازه ترین خبر درباره اعتصابات گسترده دو انجمن نویسندگان و بازیگران در 
هالیوود از حمایت لفظي جورج کلوني حكایت مي کند. این ستاره امریكایي 
صرفاً به یك بیانیه اکتفا کرده اما حاضر نشده به جمع اعتصاب کنندگان 

بپیوندد، چراکه در این صورت باید منتظر عواقب آن باشد. 
او در بیانی��ه  کوتاهي ک��ه در اختیار هالی��وود ریپورتر قرار داده اس��ت، 
نوشت: »صنعت ما براي بقا باید تغییر کند. براي بازیگران، این سفر از الان 
شروع مي شود و اتحادیه بازیگران پس از ناکامي در رسیدن به یك قرارداد 

جدید با استودیوها و پخش کننده ها دست به اعتصاب زده اند.« 
  »کلوني« در بیانیه خود افزود: »بسیاري از بازیگران و نویسندگان توانایي 

خود را براي امرار معاش از دست داده اند.« 
    جشنواره هاي فيلم روي هوا رفتند 

اعضاي انجمن بازیگران امریكا )SAG- AFTRA( در حالي به اعضاي 
انجمن نویسندگان امریكا )WGA( در صف اعتصاب پیوسته اند که این 
نخستین اعتصاب دوگانه در هالیوود از سال ۱960 میلادي است و به نظر 
مي رسد تا حد زیادي فعالیت هاي عرصه فیلم و تلویزیون را تعطیل کند. 

مدیر اجرایي یكي از استودیوهاي فیلم سازي در اظهار نظري صریح درباره 
تأثیرات اعتصاب انجمن بازیگران بر س��ینما گفت که نمایش فیلم هاي 
مهم سال در جشنواره هاي فیلم تلوراید، تورنتو و نیویورک با چالش جدي 
روبه رو است و در شرایط کنوني برگزاري آنها بسیار دشوار است، چراکه 
شما نمي توانید بدون ستاره هایتان فیلم ها را در هیچ کجا نمایش دهید و 

بدون حضور ستاره ها هیچ فیلمي نخواهد بود. 
اتحادیه بازیگران امریكا )SAG- AFTRA( به صراحت اعلام کرده است  
اعضاي آن ت��ا زماني که قرارداد جدیدي به دس��ت نیام��ده و به تصویب 
نرسد، هیچ گونه فعالیت تبلیغاتي درباره فیلم هاي خود انجام نمي دهند. 
بنابراین این بدان معناست که فرش هاي قرمزي که این جشنواره ها را به 
رویدادهاي رسانه اي عظیم تبدیل مي کند، به میزان قابل توجهي کمتر 
مورد توجه افراد مشهور قرار خواهند گرفت، بنابراین چرا استودیوها باید 
صدها هزار و حت��ي میلیون ها دلار براي پخش یك فیل��م در یكي از این 

رویدادها هزینه  کنند؟
در مرحله اول جشنواره فیلم ونیز قرار دارد که از 30 آگوست تا 9 سپتامبر 
)8 تا ۱8 شهریور( برگزار مي شود. انتظار مي رود فیلم هایي مانند »فراري« 
س��اخته »مایكل مان« با بازي »آدام درایور« و »بیچاره ها« از »یورگوس 
لانتیموس« در این رویداد به نمایش گذاش��ته شوند، هر چند مشخص 
نیست در صورت ادامه اعتصاب آیا استودیوها همچنان طبق برنامه خود 

عمل خواهند کرد یا خیر. 
باید منتظر ماند و دید اعتص��اب بازیگران در ص��ورت ادامه در برگزاري 
جشنواره ونیز چه تأثیري خواهد داشت؛ جش��نواره اي که در چند سال 
گذشته مهم ترین رویداد براي معرفي فیلم هاي فصل جوایز سینمایي و 
اسكار بوده است.  اساساً بازیگران مي توانند در هر یك از جشنواره ها شرکت 
کنند تا زماني که از نظر فني آنها را تبلیغ نكنند. با این حال، طبق قوانین 
اتحادیه بازیگران امریكا، استودیوها نمي توانند هزینه حضور بازیگران را 
در جشنواره هاي فیلم گران قیمت بپردازند و همچنین بازیگران نمي توانند 
در میهماني هاي استودیوها شرکت کنند. بازیگران همچنین نمي توانند 
در هیچ یك از جلسات پرس��ش و پاسخ ش��رکت یا جایزه ویژه  و سالانه 

جشنواره ها را دریافت کنند. 
با این تفاس��یر، حض��ور بازیگران عض��و اتحادی��ه بازیگ��ران امریكا در 
جشنواره هاي س��ینمایي در صورت ادامه اعتصاب تا حدود زیادي عملي 
نیست و جشنواره هاي مهم سینمایي با مهم ترین چالش خود پس از گذر 
از بحران کرونا رو به رو خواهند بود.  پیش از بازیگران، انجمن نویسندگان 
امریكا )WGA( نخستین نهاد س��ینمایي امریكایي بود که در اعتراض 
به دستمزدهاي پایین از اول ماه مي  دست به اعتصاب زد و در نتیجه آن 

ساخت بسیاري از برنامه هاي تلویزیوني و سریال ها متوقف شد. 

 كتاب » داود رشيدي« 
روي پيشخوان كتابفروشي ها

»مان�دگاران  مجموع�ه  از  رش�يدي«  داود   « كت�اب 
صحن�ه« همزمان ب�ا س�الروز تولد اي�ن هنرمند ش�اخص 
هنرهاي نمايش�ي در اختي�ار علاقه مندان ق�رار مي گيرد. 
به گزارش »جوان« به نقل از روابط عمومي اداره  کل هنرهاي نمایشي، 
همزمان با س��الروز تولد  داود رشیدي هنرمند شناخته شده تئاتر، 
سینما و تلویزیون کتاب » داود رش��یدي« از مجموعه »ماندگاران 
صحنه« که به گردآوري منصور خلج و توسط دفتر آموزش، پژوهش 
و انتش��ارات نمایش اداره  کل هنرهاي نمایشي منتشر شده، روي 

پیشخوان کتابفروشي ها قرار گرفت.  
در بخش ابتدایي این کتاب، سرگذشت زندگي  داود رشیدي در قالب 
گفت وگو با ایشان آمده و در ادامه یادداشت هایي به قلم علي نصیریان، 
داریوش شایگان، احمدرضا احمدي، کیومرث پوراحمد، احترام برومند، 
مرضیه برومند، رضا بابك و قطب الدین صادقي منتشر شده است.  پیام  
داود رشیدي به مناسبت هفتمین جشن اردیبهشت تئاتر ایران، سه 
یادداشت درباره »چشم به راه گودو« و گاه شمار زندگي  داود رشیدي 
بخش هاي دیگر کتاب را تشكیل مي دهد.   کتاب »داود رشیدي« از 
مجموعه »ماندگاران صحنه« با طراحي جلد امیر اسمي و در شمارگان 

هزار نسخه توسط انتشارات نمایش به چاپ رسیده است. 
----------------------------------------------------

كارگردانی شهاب حسينی در »مقيمان ناكجا«
تازه ترين تجربه كارگرداني شهاب حسيني اكران مي شود.

فیلم »مقیمان ناکجا« بر اساس نمایشنامه »مهمانسراي دو دنیا« 
اثر اریك امانوئل اشمیت به کارگرداني شهاب حسیني از ۲8 تیر 

در سینماهاي منتخب »هنر و تجربه« اکران مي شود. 
به گزارش »جوان« به نقل از روابط عمومي گروه سینمایي »هنر 
و تجربه«، فیلم س��ینمایي »مقیمان ناکج��ا« به تهیه کنندگي 
و کارگرداني شهاب حس��یني و س��رمایه گذاري سهیلا امیني 
ساخته شده و در جشنواره هاي بین المللي، دستاوردهایي به همراه 
داشته است.  در خلاصه داستان این فیلم آمده است: »جواني مرفه 
اما دلزده از زندگي، ش��بي در راه بازگشت به خانه، سر از مكاني 
غریب و بیگانه در مي آورد. او به مرور و پس از آشنایي با مقیمان 
آنجا به واقعیت آن م��كان پي می برد و ب��ه حقایقي عمیق آگاه 
مي ش��ود.« پریناز ایزدیار  و ش��هاب حس��یني بازیگ��ران فیلم 
»مقیمان ناکجا« هستند.  فیلم س��ینمایي »مقیمان ناکجا« از 
چهارشنبه ۲8 تیر در سینماهاي منتخب گروه »هنر و تجربه« 

در تهران و شهرستان ها اکران مي شود.
----------------------------------------------------

خسرو اميرصادقي بازيگر »پايتخت« 
درگذشت

خسرو اميرصادقي تهيه كننده و بازيگر با سابقه سينما كه تجربه ايفاي 
نقش در مجموعه تلويزيوني »پايتخت« را هم داشت، درگذشت. 
خسرو امیرصادقي تهیه کننده و بازیگر سینما و تلویزیون، شب 

گذشته براثر تنگي نفس دار فاني را وداع گفت. 
شروین امیرصادقي فرزند خسرو امیرصادقي بازیگر و تهیه کننده 
سینما در گفت وگو با مهر با تأیید خبر درگذشت این هنرمند گفت: 
پدرم مشكل ریوي داشت و شب گذشته بر اثر تنگي تنفس در خواب 
درگذشت. ایشان ساعت 7 شب گذشته به خواب رفتند و دیگر بیدار 
نشدند.  مرحوم امیرصادقي در بیش از 30 فیلم و سریال بازي کرد و 

چندین فیلم نیز به عنوان تهیه کننده در کارنامه داشت.

    دیده بان

جدال صنايع دستي اصيل با بدلي
 به من پيشنهاد شد به20 دانشجوي ايتاليايي آموزش ميناكاري بدهم و حتي گفتند 

براي سكونت در ايتاليا مشكلي نيست، اما ترجيح دادم فوت و فن اين هنر را صادر نكنم

در گفت و گوي »جوان« با مرتضي حسيني، هنرمند عرصه ميناكاري مطرح شد

    معصومه طاهري
مرتض�ي حس�يني، هنرمند پيشكس�وت 
ميناكاري اس�ت كه حدود 54 سال عمر خود 
را صرف توليد صنايع دس�تي كرده است. وي 
تاكنون در نمايش�گاه هاي مختلف داخلي و 
خارجي حضور داشته و دو نشان از يونسكو و 
يك مدال از ايتاليا گرفته است. فرصتي دست 
داد  با اين هنرمند سرشناس گفت وگو كنيم.

    
صنايع دستي ايران اصالت و كيفيت 
خاص خود را دارد، اما هيچ گاه تبديل 
به يك صنعت بزرگ براي ايران نشده 
است. اين در حالي است كه در مقطعي 
با سونامي آثار بدلي نيز مواجه بوديم 
كه در كشورهاي ديگر توليد مي شد. 
تا چه اندازه با اين چالش دست و پنجه 

نرم كرديد؟ 
حدود هفت، هشت سال پیش بود که یك مرتبه با 
سونامي صنایع دستي چیني، هندي و پاکستاني 
در بازار صنایع دستي مواجه شدیم که اصلاً مرغوب 
نبودند، ولي چون فراوان و ارزان تر بودند با اقبال 
مواجه شدند و همین امر باعث شده بود صنایع 
تقلبي بي کیفیت به جاي صنایع اصیل س��نتي 
خریداري شود، اما خوشبختانه از سوي میراث 
فرهنگي این آثار جم��ع آوري و مانع فروش آنها 
شدند. البته هنوز هم هستند، اما نه مثل گذشته، 
بعضي مخفیانه فروش دارند، ولي حیف است که 
صنایع دس��تي اصیل خودمان را کنار بگذاریم و 
صنایع دستي ماشیني و پرس شده آنها را تهیه 
کنیم. اصولاً باید هر کالایي هویت داشته باشد، 
چون ش��خصي که این صنایع دستي را مي خرد 
بعد از 50 سال یا بیشتر همه چیز اثر برایش ثابت 
مي ماند و مي گوید این جنس خوب��ي بود، ولي 
وقتي جنس تقلبي و بدلي باشد، دوام ندارد و بعد 

از چند سال رنگ و کیفیت آن از بین مي رود. 
چطور شد كه در ايتاليا از شما تقدير 

به عمل آمد؟
حدود۱۲ س��ال پیش در مدت برپایي نمایشگاه 
هنر ایراني و اصفهاني، آثاري که از من در نمایشگاه 
بود از سوي شهروندان ایتالیایي مورد استقبال 

قرار گرفت، به شكلي که اکثر بازدیدکننده ها از 
نمایشگاه مایل بودند اطلاعاتي درباره نحوه تهیه 
و تولید هنرهاي دس��تي اصفهان کسب کنند و 
چون ارائه کار در یك کارگاه کوچك براي تولید 
در نمایش��گاه عمومي بود و همه مي توانس��تند 
بیایند و کار را ببینند با استقبال بازدیدکنندگان 

ایتالیایي مواجه شد. 
در طول روند كار پيش�نهادي هم در 

ايتاليا داشتيد؟
بله، یادم می آید به من پیش��نهاد داده ش��د به 
۲0دانشجوي ایتالیایي آموزش میناکاري بدهم 
و حتي گفتند براي س��كونت در ایتالیا مشكلي 
نخواهم داش��ت. آنها گفتند آپارتماني به ش��ما 
مي دهیم و سه سال هم هزینه زندگي تان تأمین 
مي ش��ود. فقط این هنر را آم��وزش بدهید، ولي 
من به خاطر عرق ملي و علاقه به سرزمینم این 
پیشنهاد را نپذیرفتم، چون اگر به خاطر شرایط 
بهتر این هنر اصیل ایران��ي را صادر مي کردم در 
حقیقت در حق ایران و هموطن ایراني خودم ظلم 
مي کردم و آن را از اعتبار ملي مي انداختم. بنابراین 

ترجیح دادم فوت و فن این هنر را صادر نكنم. 
با توج�ه به مش�كلاتي ك�ه در حوزه 
صنايع دس�تي وجود دارد، آي�ا از رد 

كردن پيشنهاد پشيمان نيستيد؟
اصلاً و ابداً. خیلي هم خوشحالم که این تصمیم را 
گرفتم. ربطي به شرایط و مشكلات ندارد، چون 
قرار نیست و نباید ارزش و اعتبار صنایع دستي را 

براي پول خدشه دار کنیم. 

جنس مينا از چيست و چرا ميناكاري ها 
لاجوردي و آبي هستند؟

جنس اولیه باید مس خالص باشد. البته به خاطر 
اینكه مس در مقایس��ه با نقره مقرون به صرفه تر 
بوده ما به جاي نقره از مس اس��تفاده مي کنیم. 
براي رنگ کار هم اکسید طلا به کار مي رفت که 
گران ترین رنگ براي کار ب��ود، ولي امروز چون 
خیلي گران اس��ت از رنگ لاجورد که به صرفه تر 
است استفاده مي شود و در حال حاضر سال هاست 
رنگ هاي آبي براي مینا رایج است، به طور کلي 
رنگ هاي س��نتي در این هنر بیشتر مورد پسند 

است و در ردیف کارهاي تاپ صادراتي هستند. 
به عنوان يك هنرمند پيشكسوت چه 

توصيه اي به مردم داريد؟
به هموطنانم توصیه مي کنم که از هنرهاي دستي 
ملي خودمان استقبال کنیم تا در روند توسعه و 
پیشرفت از بین نروند و حفظ شوند. بیاییم تولیدات 

صنایع دستي را در زندگي به کار بگیریم.  
يك خاط�ره خوب و ب�ه يادماندني از 

كارتان برايمان تعريف كنيد.
چند سال پیش یكي از پروفسورهاي گیاه درماني 
تهران س��ؤال کرده بود یكس��ري ظروف مینایي 
مي خواهم که کاربرد داشته باشد. آدرس من را به 
او داده بودند که با جست وجوي زیاد آمده بود، ولي 
مرا پیدا نكرده بود. بنده خدا رفته بود پیش یكي از 
دوستان گفته بود فلان اس��تاد را مي خواهم او هم 
جواب داده بود، اگر مینا مي خواهي اینها میناست. 
فلاني از دنیا رفته و او هم باور کرده بود. بعد رفته بود 
و از مغازه کناري س��ؤال کرده بود میناي حسیني 
براي فروش داري که گفته بود نه دو، سه تا بیشتر 
نداریم، چرا از خود استاد حسیني نمي خري! گفته 
بود مي گویند فوت کرده است! فروشنده هم جواب 
داده بود، نه بابا من نیم ساعت پیش با او حرف زدم. 
زنده اس��ت و مغازه اش فلان جاست. آمد نزد من و 
گفت سفره قلمكار و یكسري کامل ظروف غذاخوري 
میناکاري مي خواهم. دوست دارم در ظروف چیني 
با طرح مین��اکاري اصیل ایراني غ��ذا بخورم. این 
تعصب و تقید به صنایع دستي برایم جالب بود. آرزو 
کردم که چنین توجهي به صنایع دستي براي همه 

ایرانیان وجود داشته باشد.

حسيني:  به هموطنانم  توصيه 
مي كنم كه از هنرهاي دستي 
ملي خودمان اس��تقبال كنيم 
تا در روند توسعه و پيشرفت 
از بين نروند و حفظ ش��وند. 
بياييم توليدات صنايع دستي 
را در زندگ��ي ب��ه كار بگيريم


